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Założenie organizacyjne i przygotowanie antykonferencji 

Antykonferencja, inaczej określana jako Otwarta Przestrzeń (ang. Open Space) jest formułą 
umożliwiającą prowadzenie równoległych dyskusji przez kilkudziesięcio, a nawet 
kilkusetosobowe grupy. Możliwość zaproszenia i spotkania osób reprezentujących różne 
środowiska, grupy, organizacje i instytucje stwarza doskonałą okazję do pogłębienia 
dialogu oraz zacieśnienia współpracy międzysektorowej i instytucjonalnej – formuła 
Antykonferencji doskonale koresponduje z tymi warunkami. Istotą Antykonferencji jest to, 
że jej program i przebieg ustalane są przez uczestników i uczestniczki  w trakcie jego 
trwania. Stwarza to wyjątkową okazję do zaangażowania wszystkich osób w rozmowy 
dotyczące ich bezpośrednio, poruszające ważne dla wszystkich kwestie. Poprzez 
zgłaszanie tematów będących dla nich ważnymi, sami/e tworzą atmosferę zaangażowania 
i samoorganizacji. Takie zaplanowanie konferencji umożliwiło przeprowadzenie kilku 
równoległych rozmów, których przebieg będzie opisany w raporcie. Nad prawidłowym 
przebiegiem spotkania czuwał zespół facylitatorek, co zagwarantowało właściwy przebieg 
spotkania. Głównym ich zadaniem było omówienie zasad, zbudowanie atmosfery 
otwartości i zaufania, pobudzenie osób uczestniczących do wzięcia odpowiedzialności za 
przebieg wydarzenia, a tym samym zgłaszanie tematów do dyskusji. 

Przygotowanie konferencji miało miejsce podczas warsztatu planującego, który odbył się 
w Brzegu podczas spotkania z lokalną grupą liderek, która bierze udział w projekcie i 
reprezentuje subregion. Spotkanie było prowadzone przez facylitatorkę, która przybliżyła 
ideę antykonferencji, jej zamysł w ramach projektu oraz temat wiodący całej serii 
wydarzeń, które odbywają się w regionie, czyli „Kobiety to nie jest zastępczy”. W spotkaniu 
przygotowawczym (14.04) wzięły udział 4 uczestniczki projektu - brzeskie liderki 
społeczne. Rozmawiałyśmy o tym, czy czujemy, że jesteśmy na bocznym torze, czy 
odkładamy na dalszy plan ważne dla nas kwestie (często zdrowie i profilaktykę), czy i jak 
decydujemy co jest dla nas priorytetem, kto i jak nas wpływa na podejmowane przez nas 
decyzje, czy czujemy się widziane i doceniane. W toku dyskusji zidentyfikowano, w jaki 
sposób można odnieść ten temat do potrzeb mieszkanek Brzegu. Dyskusja dotyczyła 
charakterystyki miasta, potrzeb i problemów zauważanych przez lokalne działaczki. 
Zwrócono uwagę na środowisko organizacji pozarządowych chcąc włączyć je do dialogu o 
mieście i jego przyszłości. Przez całą rozmowę wybrzmiewał ton współpracy, poznania 
innych osób, którym, tak jak nam zależy, żeby było bezpieczniej i wygodniej żyć w Brzegu. 
Stanęło na chęci sieciowania aktywnych osób, które mogą tworzyć dla siebie sieć wsparcia 
i współpracy. W wyniku przeprowadzonej dyskusji wypracowany został tytuł - „Mieć wybór 
– kto i jak tworzy Brzeg i okolice?”. 

 

  



 

Przebieg antykonferencji 

Antykonferencja przeprowadzona została w dniu 2 czerwca 2025 roku w Park Hotelu w 
Brzegu. Wzięły w niej udział uczestniczki projektu (lokalne działaczki), przedstawicielki 
Rady Kobiet w Brzegu, przedstawiciele organizacji pozarządowych i lokalnego samorządu. 
Wydarzenie zostało też objęte patronatem hotelu, w którym odbywało się wydarzenie, 
oraz Brzeskiej Rady Kobiet. 

W pierwszej części nastąpiło oficjalne otwarcie oraz wprowadzenie do tematu wydarzenia. 
Spotkanie zostało rozpoczęte przybliżeniem zasad dyskusji, formy zgłaszania tematów, 
sposobie pracy podczas wydarzenia. Następnie odbyło się ćwiczenie wstępne integrujące 
osoby uczestniczące. W drugiej części zostały zgłoszone tematy do dyskusji, osoby chętne 
dokonywały wyboru najbardziej interesujących obszarów do dyskusji na bazie 
wcześniejszych skojarzeń. Tematy były proponowane do tury pierwszej i drugiej, wspólnie 
łączyliśmy tematy, gdy propozycje były sobie bliskie, aby rozmowy przebiegały sprawnie. 

Z każdej podgrupy sporządzony został mini raport, których zapis znajduje się w dalszej 
części niniejszego opracowania. Po zakończeniu rozmów uczestnicy przedstawiali swoje 
raporty opowiadając o najciekawszych wnioskach z dyskusji, aby wszyscy mogli usłyszeć 
co się działo przy pozostałych stolikach rozmów oraz wyciągnąć kolejne wnioski dla siebie 
jako przedstawicieli instytucji i organizacji. 

Na zakończenie spotkania zostało przeprowadzone podsumowanie oraz ewaluacja 
spotkania w wersji elektronicznej przez stronę menti.com. Uczestniczki i uczestnicy 
otrzymali kod oraz instrukcję wypełniania ankiety, która dotyczyła przebiegu wydarzenia 
oraz programu. Zawierała też pytanie otwarte umożliwiające podzielenie się, co było 
największą zaletą dla nich osobiście. 

 

Tematy dyskusji oraz główne wnioski 

Tematem serii antykonferencji było: „Kobiety to nie jest zastępczy”, a wypracowanym 
przez lokalne liderki tematem wydarzenia: „Mieć wpływ. Kto tworzy Brzeg i okolice?”. 
Wydarzenie było skierowane do wszystkich mieszkańców i mieszkanek Brzegu i 
podkreślono rolę dobrostanu różnych środowisk i rolę lokalnej społeczności. 

Wypracowane przez uczestników i uczestniczki tematy dotyczyły  problemów lokalnych 
oraz systemowych. Zastanawiano się nad tym, co można zrobić i w jaki sposób 
zareagować, aby je rozwiązać. Dzięki obecności przedstawicieli różnych organizacji często 
można było dostać natychmiastową odpowiedź, dlaczego coś działa lub nie działa i jakie 
są przeszkody np. ze strony urzędu miasta czy w jaki sposób są procedowane zgłaszane 
problemy. 

Głównym wnioskiem wszystkich rozmów okazała się potrzeba lepszej komunikacji – 
istniejących już rozwiązań, istniejących ścieżek zgłaszania problemów, kontaktów do osób, 



 

które mogą interweniować na poziomie miasta, realizowanych inwestycji, odbywających 
się wydarzeń i spotkań czy to kulturalnych i społecznych czy dotyczących wsparcia osób 
z uzależnieniem oraz ich bliskich. Jako propozycja rozwiązania pojawił się pomysł wkładki 
do gazet (ulotki), która będzie zawierała krótkie informacje ważne dla mieszkańców i listę 
planowanych wydarzeń i spotkań niezależnie od  organizatora. W takiej ulotce mogą 
pojawić się zarówno wydarzenie organizowane przez miasto, organizacji pozarządowej czy 
nieformalnej grupy. Objęłaby też szeroki zakres tematów aby pokazać możliwości regionu 
i zaopiekować potrzeby mieszkańców, o których być może się nie mówi i nie wiedzą, gdzie 
można się zwrócić. W takiej ulotce znalazłyby się również informacje o tym, gdzie można 
zgłosić problem infrastrukturalny czy społeczną potrzebę (strona gdzie zgłasza się 
problemy czy numery kontaktowe pod którymi można zwrócić się bezpośrednio do swoich 
radnych). 

Taka wkładka byłaby jedną z wielu ścieżek informowania lokalnej społeczności dodając do 
tego np. ekspozycję informacji na dworcu czy stronę w mediach społecznościowych, gdzie 
na bieżąco udostępnia się informacje. Kilka zaproponowanych sposobów to odpowiedź na 
konieczność dotarcia do różnych pokoleń - zarówno osób starszych, które nie są 
regularnymi użytkownikami internetu, jak i młodzieży, która z kolei nie korzysta z mediów 
tradycyjnych. 

 

Przeprowadzone zostały rozmowy na następujące tematy: 

 

Temat: Młodzi ludzie z potencjałem w Brzegu 

Wnioski z dyskusji:  

● Potrzebne jest miejsca dla młodzieży, w którym mogliby rozwijać swoje pasje, 
spotykać się, dostawać opiekę psychologiczną.  

● Powinny odbywać się zarówno działania skierowane dla młodzieży, jak i tworzyć 
możliwości organizowania małych projektów i wydarzeń przez młodzież. Potrzebne 
jest wsparcie finansowe na organizowane wydarzenia. 

● Ważny jest wpływ i decyzje młodych – takie miejsce i inicjatywy dla nich powinno 
być tworzone z nimi i dla nich. 

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Ważna jest lokalizacja budynku, które mogłoby tworzyć swego rodzaju Centrum 
Młodzieży. 

● Reanimacja Młodzieżowej Rady Miasta. 

 

 



 

 

Temat: Jak stworzyć efektywny przepływ informacji dla fundacji, stowarzyszeń itp.? 

Wnioski z dyskusji:  

● Należy stworzyć portal/stronę/fanpage, na którym będą udostępniane ważne 
informacje. Moderatorem takiej strony powinna być osoba z urzędu miasta (mająca 
dostęp do informacji np. z działu promocji). 

● Inspiracją może być miasto Opole, które na swojej oficjalnej stronie udostępnia 
atrakcje i kalendarium. 

● Brak efektywnej promocji wydarzeń miejskich (tak jak biblioteka miejska). 

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Połączenie lokalnych mediów ze sobą. 
● Wypromowanie kalendarza strony Brzeg.pl 
● Zintegrowany z różnymi instytucjami kalendarz NGO-imprez (np. raz na 3 

miesiące). 
● Kalendarz powinien się pojawić przy dworcu, marketach czy BCK. 
● Sieciowanie NGO na poziomie powiatowym. 

 

Temat: Jak zagospodarować tereny przy Odrze od strony miasta? 

Wnioski z dyskusji:  

● Brak możliwości zagospodarowania terenu od strony miasta – kwestia ochrony 
konserwatorskiej i terenów zalewowych. 

● Szansa na zagospodarowanie po drugiej stronie Odry. Powinno tam rozwijać się 
tereny rekreacyjne, miejsca dla rodzin, miejsca do integracji (marina, plaża, plac 
drzewny). 

● Gdy powstanie takie miejsce, powinno być odpowiednio promowane, aby zyskało 
popularność, spełniało swoją role i było wykorzystywane przez grupę, dla której 
było zaplanowane i gwarantowało poczucie bezpieczeństwa. 

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Po drugiej stronie – beach party na plaży, miejsca na ogniska, mała architektura czy 
gastronomia. 

 

 

 

 



 

 

Temat: Kto może pomóc uratować podwórko, które rozjeżdżają ciężkie maszyny z 
pobliskiej budowy? 

Wnioski z dyskusji:  

● Warto pytać instytucje, które są odpowiedzialne za dany teren, o pomoc. 
● Reagować od razu, gdy coś się dzieje, a nie czekać co się wydarzy, 
● Trzeba ustalić czyje jest podwórko (zarząd, wspólnota itp.). 
● Wiedza o infrastrukturze i planach jest ważna. 

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Informacja dla mieszkańców o miejscu, gdzie można uzyskać informacje potrzebne 
do tego, by zareagować i uzyskać pomoc. 

● Stworzenie kanału informacyjnego dla mieszkańców. 

 

Temat: Opieka nad posadzonymi roślinami 

Wnioski z dyskusji:  

● Brakuje mapy przypisanych odpowiedzialności za poszczególne obszary. 
● Można zaangażować do pracy przy pielęgnacji np. ZHK. 
● Jest już osoba, która jest mocno zaangażowana w te działania. 

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Bezpośredni kontakt z osobą odpowiedzialną za dany teren. 

 

Temat: Jak sprawić, by ludzie nie narzekali na rzeczywistość, która właśnie się tworzy? 
Czy w Brzegu nic się nie dzieje? 

Wnioski z dyskusji:  

● Centrum Dialogu – potrzebna jest komunikacja między organizacjami 
pozarządowymi. 

● Przekazywanie decyzyjności mieszkańcom. 
● Brakuje komunikacji. 

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Tablica informacyjna. 
● Współpraca. 
● Różnorodność propozycji ze względu na wiek – coś dla każdego. 



 

 

Temat: Jak powstrzymać dewastację wyremontowanych ulic przez wodociągi i 
gazownie? 

Wnioski z dyskusji:  

● Platforma naprawnyto.pl – Brzeg uczestniczy w programie, gdzie można zgłaszać 
potrzebę, która jest następnie przekazywana do gminy. Wątpliwości, czy jest to 
sprawdzane na bieżąco. 

● Zgłoszenia do właściwego urzędu. 
● Zgłoszenie ze strony właściciela posesji.  

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Większa świadomość na temat portalu naprawnyto.pl 

 

Temat: Uzależnienie – nadal temat TABU? Jak zrobić, aby zwiększyć świadomość? Co 
zrobić, żeby to nie był temat wstydliwy? 

Wnioski z dyskusji:  

● Brakuje informacji o uzależnieniu. 
● Potrzebne są konsultacje z młodzieżą, żeby wspierała i udostępniała dalej 

informacje. 
● Osoby z uzależnieniem są źle kojarzone. 
● Unika się tego tematu – brakuje dialogu i traktuje problem jako drugiej kategorii 

mimo powszechności. 

Pomysły, inspiracje i rozwiązania które pojawiły się podczas dyskusji: 

● Potrzebny jest większy przepływ informacji – więcej spotkań czy prelekcji. 
● Potrzeba potraktować temat jako ważny. 

 

Temat: Jak zintegrować Brzeg ze Skarbimierzem? Współpraca z lokalnym 
stowarzyszeniem z SKB. 

● Grupa naturalnie przekształciła się w rozmowy sieciujące między organizacjami, co 
w formule wydarzenia jest akceptowane – wynika z bieżących potrzeb. 

 

 

 



 

Podsumowanie wniosków i rekomendacji 

● "Informacja dla mieszkańców o miejscu, gdzie można uzyskać informacje" – bardzo 
duża potrzeba polepszenia komunikacji niezależnie od poruszanego tematu. 
Mieszkańcy nie tylko nie wiedzą, gdzie się zgłaszać z potrzebami, ale nie wiedzą też, 
gdzie można uzyskać informację o tym. 

● Propozycje na rozwiązanie problemu komunikacji: ulotki/wkładki do gazet, w 
których będą podsumowane zbliżające się wydarzenia i spotkania oraz ważne 
informacje dla mieszkańców (zarówno społeczne jak i organizacyjne). 

● Trzeba uwzględniać potrzeby osób starszych, które częściej korzystają z 
analogowych źródeł informacji. 

● Propozycja współpracy z biurem turystycznym – osoba odpowiedzialna za 
udzielanie mieszkańcom informacji, gdzie mogą się zgłaszać z konkretnymi 
problemami, gdzie mogą otrzymać pomoc. 

● Istnieją rozwiązania, które już funkcjonują, ale albo nie są popularne albo pojawiają 
się wątpliwości, czy to rozwiązanie faktycznie funkcjonuje. Przykładem jest portal 
naprawmyto.pl, gdzie można zgłosić usterki czy problemy w mieście, co jest 
przekazywane do urzędu miasta. Informacja o portalu powinna być 
upowszechniona, a zgłaszane usterki rozpatrywane na bieżąco. 

● Powinno powstać miejsce, które oferowałoby ofertę młodzieżową – zarówno 
działania dla nich, jak i możliwość realizacji projektów czy wydarzeń przez nich. 
Istotne jest, że aby takie miejsce odniosło sukces, powinno być od początku 
planowane razem z młodzieżą, a nie za nich.  

● Temat uzależnień jest często traktowany jako mało ważny, pomimo jego 
powszechności i wpływu na najbliższe otoczenie osoby z uzależnieniem. Należy 
zwiększyć świadomość i dostępność tematu (np. przez więcej spotkań czy 
prelekcji). Uzależnienia przybierają różną formę, dotyczą też młodzieży i wpływają 
na bliskich. 

● Kontakt z radnymi miasta jest utrudniony - nie zawsze jest możliwe znalezienie 
numeru lub maila do radnego/radnej z “mojego” okręgu. Mieszkańcy i mieszkanki 
nie wiedzą, skąd mogą uzyskać numer lub jak zostać skontaktowany/ą w inny 
sposób. Propozycja rozwiązania to numer, przez który zostanie się 
skontaktowanym/ą ze swoim radnym/radną, który jest oficjalnie i powszechnie 
komunikowany mieszkańcom i mieszkankom. 

  
 
 
 
 
 
 



 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Raport został sporządzony przez Fundację Laboratorium Zmiany. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Projekt „Samorządne 2 – miejsce przy stole” jest realizowany przez Fundację 
Laboratorium Zmiany i finansowany ze środków Programu Fundusz Inicjatyw 
Obywatelskich NOWEFIO. 


